
Dnes už je výjimkou, má-li někdo svůj rodný dům, většina z nás má  rodnou porodnici. Jak se tedy 
stane, že se v některé krajině zatneme jak rádlo do hlíny a začneme ji vnímat jako domov? Projdeme-li na 
Ondřejovsku vesnické hřbitůvky, zjistíme, že zde žily rody po řadu generací. A to přesto, že se tudy prohnaly 
armády všeho druhu a život zde nikdy nebyl snadný. Ostatní sem zavála shoda okolností, chcete-li - osud.

My jsme jednoho dne ocitli u Třemblat náhodou, Pražáci, kteří si vyjeli na kratinký výlet. „Koukej, tady 
to vypadá jako malá Šumava,“ jásala jsem a můj muž souhlasně bručel. Ladné kopce střídala poklidná údolí 
a lesy byly plné hub. Právě tak, jako v hvozdech na jihu Čech. A Šumavu, tu jsme milovali, byť jsme tam 
mohli zajet jen málokdy. Oba jsme znali onu nezakotvenost, stěhování za prací, paneláky, místa, kde se 
člověk ocitl proto, že to bylo účelné, ne proto, že by chtěl.

„Tady bychom mohli být doma,“ nadhodila jsem. Od myšlenky k činu byl jen krok: Koupili jsme starou 
chalupu, dali ji do pořádku a prožili tu pár šťastných let. Nikdy jsme se necítili být zde cizinci. S vážností a 
obdivem jsme vnímali nepsané zákony vesnice, ona noblesní přikázání, z nichž první je: soused sousedovi 
vždycky pomůže. A další: uznávaje tvé soukromí, nepřekročím tvůj práh, dokud mne nepozveš. Oceňovali 
jsme i osobní, občas dokonce i přátelský vztah s lidmi kolem, tak odlišný od pražské anonymity. Můj muž, 

půl života světoběžník, odmítal pak 
byť jen na chvíli Třemblaty opustit, 
zlákaly ho jedině houby v lese. 
Ovšem pro naše pražské přátele to tak 
jednoduché nebylo.

„Jak tam můžete žít? Vždyť tam 
nic není!“ žasli, protože jejich svět 
končil tam, kam nejede metro či 
tramvaj – pominu-li dovolenou 
u moře. Těch třicet kilometrů 
vzdálenosti mezi námi a jimi bylo 
jako sta světelných let. Ale když za 
námi přijeli vybaveni mapami, 
navigací, mobily a balíčkem poslední 
záchrany, nestačili se divit:

Sedli si pod strom na dvorku. 
Dýchali vzduch, plný té podivuhodné 
směsice pachů trávy, lesa, ovoce, 
hnoje a ořechů. Koukali na modré 
třemblatské nebe a poprvé v životě 
slyšeli, jak si povídají hrdličky.



 V současné době jsou tam vodovodní řady 
skoro hotovy, zbývá poslední řad F (ulice Nad  Lesem), který se za-
čne dělat co nejdřív. 

 Teď se dělá dlouhá páteřní stoka 
v Pražské. Krátké pobočné kanalizační řady se v Třemblatech bu-
dou stavět až na jaře. 

 letos se budou dělat řady v ulici Na 
Rybníku a Na Průhoně, řady v horní části Třemblat se budou stavět 
až od února 2012.

 Teď se staví vodovodní řady na náměstí, 
v horní části Křížku a v Družstevní. V říjnu se mají začít stavět řa-
dy v Pražské, v dolní části Choceradské, K Votavce, Na Horce. 
V listopadu se bude stavět Pod Mandou, Pod Hřištěm, v dolní částí 
Nušlovy, ve Sportovní, Sukdolské a U Bytovek, dále se Křížek pro-
pojí s Choceradskou. V prosinci se má dělat Strmá a Zahradní. Po 
novém roce se začne Jižní, Pod Horkou, Průběžná a Školní.

 letos se bude stavět dolní (tlaková) část 
Choceradské (až k Sukdolské ulici), dále Křížek, Družstevní, Sera-
dovská. V březnu  2012 se začne stavět Školní a horní (gravitační) 
část Choceradské (od Obecního domu po Sukdolskou)

 se začne stavět v polovině října letošního roku, dokon-
čena má být až po polovině roku 2012. Mimochodem, jakmile bu-
de dokončena nová čistička a převede se do ní kanalizace, budeme 
muset rekonstruovat stávající čističku, protože její stav už to vyža-
duje.

 tyto termíny vycházejí z informací, které 
jsem dostal od dodavatele stavby s tím, že jsou jen přibližné a 
mohou se změnit například proto, že někde bude skála, nebo kvůli 
počasí, nebo i z jiných důvodů. Proto je zde uvádím bez záruky.

Vodovod v naší obci bude (schválí-li to zastupitelstvo) provo-
zovat společnost ITV CZ, s. r. o. Je to společnost, kterou stejným 
dílem vlastní Svazek obcí Region Jih, který je vlastníkem regio-
nálního vovodu (přivaděče), a Energie stavební a báňská, a. s., kte-
rá tento regionálni vodovod postavila a zaručila se Regionu Jih za 
úvěry.  

Společnost ITV CZ má v nájmu regionální vodovod a také sko-
ro všechny dosud připojené obecní vodovody (např. Kunice, Strán-
čice, Všestary apod.). Výjimkou jsou Světice, které mají své 
obecní vodovodní řady tak děravé, že je nikdo provozovat nechce 
(úniky vody by totiž platili všichni ostatní spotřebitelé), a zatím ta-
ké Struhařov, který kromě toho, že kupuje vodu od Regionu, má 
i vlastní zdroje vody, ale který stejně uvažuje o tom, že by svůj 
vodovod také pronajal ITV, protože provozování vodovodu ve 
vlastní režii je drahé. 

Protože ITV CZ je dceřinou společností Regionu Jih, mají 
členské obce přímou kontrolu nad jejím hospodařením a hlavně 
nad stanovováním ceny vodného. S druhým majitelem, Energií 
stavební a báňskou, jsme dohodnuti, že ITV CZ pro ně ani pro 
Region nebude žádná "dojná kráva" a že pokud bude tvořit zisk, 
pak jen pro své další vybavení a rozvoj. Nájemné, které bude ITV 
CZ z vybraného vodného platit vlastníkovi vodovodního přivadě-
če, tj. Regionu Jih, bude použito na splácení úvěrů, které si Region 
na stavbu musel vzít. Až bude úvěr splacen, bude toto nájemné příj-
mem členských obcí, tedy i Ondřejova (v Regionu Jih máme podíl 
něco přes 10 %).

V nedávné minulosti jsme na radě obce i s projektantem jednali 
o tom, zda a kdy musí mít přípojka vodoměrnou šachtu. Podle nor-
my má být šachta vždy, když je dům dále než 5 m od hranice po-
zemku, šachta musí být umístěna přibližně 2 m od této hranice. 
Důvodem je to, aby se jednak ztížilo budování černých odboček 
před vodoměrem, jednak aby se také zkrátilo potrubí na sou-
kromém pozemku, z kterého by pro technické poruchy mohla uni-
kat neměřená voda. Zjišťovali jsme, jak je to se šachtami 
v okolních obcích a nakonec jsme se rozhodli dost benevolentně 
tak, že kdo chce, může mít šachtu a kdo nechce, může mít 
vodoměr ve sklepě nebo v domě. 

Nedávno však vyvolal jednání o šachtách provozovatel vodovo-
du, společnost ITV CZ. Informoval nás o tom, že v obcích, kde se 
už vodovod provozuje, jsou ztráty vody vysoké. Nejvyšší, při-
bližně 50 %,  jsou v Kunicích, kde se při stavbě řadu jen vy-
sazovaly odbočky, které se dovedly k plotu a tam zaslepily. Později 
už nebyla žádná kontrola, kdo se na ně připojil, jak dobře spoj udě-
lal a zda má vodoměr. Ale například i ve Struhařově, kde se tímto 
způsobem nepostupovalo, ale kde většinou šachty nejsou, jsou ztrá-
ty vody okolo 30 %; struhařovská starostka mi řekla, že dnes už by 
určitě šachty požadovala. 

Na základě těchto zkušeností provozovatel u nových řadů stavě-
ných v současnosti (ve Svojeticích a ve Zvánovicích) požaduje 
šachty podle normy. Při jednání jsme nakonec dohodli tento 
kompromis: šachta nemusí být, když je stěna domu maximálně 
15 m od hranice pozemku, v přímé viditelnosti, potrubí jde 
nejkratší cestou k domu a je od řadu až k vodoměru nepřerušené, 
vodoměr je umístěn hned na stěně nejbližší k řadu. Ve všech ostat-
ních případech musí být šachta. Nepřípustné je také umístění 
vodoměru ve studni nebo napojování potrubí od řadu na potrubí ze 
studny. V takovém případě se musí udělat vodoměrná šachta vedle 



studny až potrubí za vodoměrem se může spojit s potrubím ze stud-
ny do domu. 

Minimální velikost vodoměrné šachty: průměr 100 cm, výška 
120 cm + 20 cm krček, celkem 140 cm. Vodoměrnou šachtu je 
možno za slušnou cenu koupit např. ve Všechromech (na pravé 
straně před nájezdem na dálnici); za cenu okolo 5500 je šachta 
tenkostěnná, kterou je nutno ještě obetonovat, za cenu okolo 9000 
je šachta silnostěnná, která se už betonovat nemusí (ceny 
jsou s DPH).

Vodovodní přípojky se budou dělat až po dokončení a natla-
kování příslušného vodovodního řadu. Důvodem je to, že když se 
přípojka udělá "na sucho" a zasype, může odbočení po natlakování 
potrubí začít téct. Přípojky od přivaděče se mohou dělat prakticky 
hned, protože ten už je natlakovaný a zkolaudovaný.

 musí mít revizní šachtu na po-
zemku připojené nemovitosti. Šachtu je možné zřídit ze svislé 
trubky průměru aspoň 20 cm, která je pomocí T-kusu zasazena do 
přípojky a přikryta víčkem. Před zásypem je nutná kontrola ze stra-
ny provozovatele kanalizace, což je v současné době obec. Jednáme 
se společností ITV CZ o tom, aby kromě vodovodu u nás provo-
zovala i kanalizaci.

 k vodovodu i ke kanalizaci je tře-
ba, aby vlastník podepsal s obcí smlouvu o investičním příspěvku a 
tento příspěvek zaplatil. Dále musí mít na svém pozemku po-
třebnou připravenost: vykopaný příkop až k hranici pozemku, pří-
padné prostupy plotem a zdí domu. Tam, kde je to podle výše 
uvedených pravidel nutné, musí být také vodoměrná šachta za-
sazená do země. 

Formulář smlouvy o investičním příspěvku je možno stáhnout 
z internetových stránek obce nebo vyzvednout na obecním úřadu. 
Vyplňte ho prosím dvakrát, po podpisu z obou stran bude jeden vý-
tisk pro vás, druhý pro obec. Připojujete-li se k vodovodu i ke kana-
lizaci, vyplníte smlouvu na obojí, tedy celkem čtyři výtisky. 

Zastupitelstvo na svém zasedání dne 5. září schválilo dvě změny 
obecně závazných vyhlášek obce. 

 se mění v tom, že zakazuje na území obce 
provozovat živou nebo reprodukovanou hudbu, která svou hlasitos-
tí a trváním narušuje veřejný pořádek, zejména noční klid, a dále 
zakazuje vypouštět splaškové vody, včetně vod z umývadla, vany, 
dřezu, pračky nebo myčky nádobí, do dešťové kanalizace, do půdy 
nebo na veřejné prostranství. Podstatnou část této vyhlášky otis-
kujeme na následující straně. Myslím, že každý uzná, že do-
držování této vyhlášky je v zájmu nás všech, že nikdo nechce, aby 
do příkopů nebo do rybníků v naší obci přitékaly splašky, ani aby 
se tu po nocích hrála hlučná hudba. 

 se mění 
v tom, že za "výherní" hrací přístroje se považují i videoloterijní 
terminály, které až dosud ministerstvo financí nedovolovalo obcím 
na svém území regulovat. Změnu přinesl až nedávný nález Ústavní-
ho soudu, který prohlásil, že videoloterijní terminály jsou stejné 
"výherní" hrací přístroje jako ty klasické. Slovo "výherní" dávám 
do uvozovek, protože ve skutečnosti se na těchto automatech pře-
devším prohrává. Vyhrávají na nich jen jejich majitelé. Ostatně ne-
dávné nepokoje na severu Čech byly do značné míry vyvolány 
především tím, že v tamních městech je velký počet takových auto-
matů, do kterých hloupí lidé nahážou spoustu peněz. Jsem rád, že 

v naší obci se zatím tento patologický jev vyskytuje jen v jednom 
případě a že díky nálezu Ústavního soudu a naší vyhlášce brzy 
zmizí i ten. 

Kompostárna v areálu ZD v Ondřejově má až příliš velký 
úspěch: trávu tam vozí čím dál víc lidí, a jestli to půjde dál stejnou 
rychlostí, může se stát, že za rok za dva bude plná a budeme ji 
muset zavřít. Samozřejmě doufáme, že k tomu nedojde, ale uvidí 
se, co přinese budoucnost. 

Zatím jen prosím všechny, kdo tam něco vozí, o ohleduplnost. 
Není možné míchat trávu s větvemi. Větve je možné ukládat jen 

 oplocené kompostárny, směrem k Seradovu. Bohužel stále 
se najdou "experti", kteří bezohledně vyklopí větve do trávy, a pak 
je naši pracovníci musí pracně z trávy dolovat a přehazovat za 
plot. Máme smlouvu s firmou, která jednou za čas přijede a větve 
seštěpkuje. To je ale možné, jen když jsou větve úplně zvlášť. 

Dále prosím, aby každý svou trávu nebo listí dal na stávající 
hromadu co nejdál a co nejvýš. Lidé často vyklopí své hromádky 
jen sem a tam na prázdnou plochu, takže za chvíli se do 
kompostárny už nic nevejde. Pak to další "experti" sypou až před 
vrata. 

A ještě jednu věc: do kompostárny patří opravdu jen tráva a lis-
tí, žádný jiný odpad. Už jsme tam taky našli nábytek nebo cihly. 
Kompostárna je služba občanům, ale každá taková služba může 
fungovat, jen když jsou lidé slušní. Kdyby bylo moc těch "nepři-
způsobivých", kteří dělají nepořádek a škodu, kompostárna by se 
provozovat nemohla. 

Jedním z důvodů, proč jsme doplňovali vyhlášku 1/2008, byly 
tři technoparty, které se konaly na území naší obce za poslední 
půlrok. První a třetí z nich byly ještě relativně slušné, nejhorší by-
la ta druhá. Požádal jsem dozorčího na služebně policie v Ří-
čanech, aby proti nim zasáhli, příslušnící policie sice na místě 
byli, ale nic se nestalo a hluk od Vejborky se šířil dál. Od té doby 
jsem ale s vedením říčanské policie dohodnul, že když bude tech-
noparty porušovat naši vyhlášku, zabaví tam aparatury jako 
předmět, kterým je páchán přestupek, to jim zákon o policii 
umožňuje. Současně jsem upozornil (prostřednictvím starosty Ka-
lišť) majitelku pozemku, že tím, že ho dává k dispozici pro provo-
zování hlučné hudby, se dopouští přestupku, za který může dostat 
pokutu až 50 000 Kč. To platí samozřejmě i pro každého jiného 
majitele pozemku, například v Ondřejově, který by svůj pozemek 
technařům pronajal. Budeme dělat všechno pro to, aby se tech-
nařům na našem krásném katastru nezalíbilo a nezačali sem jezdit 
pravidelně.

V současné době máme na účtech přibližně 9,8 mil. Kč. V tom 
je však už zahrnuta i dotace na vodovod, kterou nám poslal Středo-
český kraj a z které budeme čerpat až v příštím roce, a investiční 
příspěvky od občanů. Výdaje na vodovod a kanalizaci v letošním 
roce budeme platit ze zvláštního účtu u Českomoravské záruční a 
rozvojové banky, tyto peníze tedy nebudou procházet naším 
účtem, do ČMZRB budeme nosit faktury k proplacení. 

 byla už slavnostně otevře-
na s "lodí" a dalšími herními prvky a "atrakcemi". Zahrada je 
opravdu velmi pěkná a děkuji všem, kteří se o to zasloužili, ať už 
návrhem, sponzorskými dary, nebo vlastní prací. Zvláštní podě-



kování si zaslouží všechny pracovnice školky. Teď čekáme na při-
pojení školky na vodovod, aby se mohla stejně krásně upravit 
i přední zahrada nad chodníkem. 

 Zastupitelstvo obce na svém 
zasedání dne 5. září zvolilo za místostarostu Václava Beránka a za 
člena rady Josefa Brabce. Oběma gratuluji a těším se na pokra-
čování dobré spolupráce.

 se po restaurování už vrátil na své místo. 
Pak ještě proběhne pár prací, například spárování, ale zhruba do 
polovina října by měl být definitivně předán. 

Od 20.00 hodin pracovního dne do 7.00 hodin následujícího 
dne, dále od soboty 16.00 hodin do 7.00 hodin prvního následující-
ho pracovního dne a také po celý den státem uznaného svátku je 
zakázáno:

a) pálit v otevřených ohništích a zahradních krbech ohně, které 
produkují větší množství kouře,

b) používat hlučné stroje, např. sekačky, křovinořezy, drtiče vět-
ví, elektrocentrály, vrtačky, sbíjecí kladiva, cirkulárky, motorové 
pily, bourací kladiva, řezačky, rozbrušovačky, kompresory, sbíječ-
ky, stroje na mytí fasád apod., které by mohly rušit sousedy,

c)  provozovat na území obce živou nebo reprodukovanou hud-
bu, která svou hlasitostí a trváním narušuje veřejný pořádek, zej-
ména noční klid.

Na celém území obce je zakázáno promítání světelných reklam 
a efektů na oblohu.

Na celém území obce je zakázáno vypouštět splaškové vody, 
včetně vod z umývadla, vany, dřezu, pračky nebo myčky nádobí, 
do dešťové kanalizace, do půdy nebo na veřejné prostranství.

Od začátku července začalo v Turkovicích fungovat stanoviště 
předlékařské první pomoci. Že jste si ničeho nového nevšimli? 
Možná máte pravdu. Nic nového se v Turkovicích nepostavilo, to 
jen místní hasiči rozšířili spektrum své činnosti o službu první 
pomoci.

Stanoviště je zřízeno v prostoru stávající požární zbrojnice 
v Turkovicích a je sloučeno se stanovištěm hasičské jednotky obce.

Jedná se o komplexní službu, která nově zahrnuje nejen 
zdravotnickou první pomoc, ale také  asistenční službu. Chceme 
být našim spoluobčanům ještě užitečnější a chceme mít možnost 
pomoct jim v jakékoli situaci. 

Jde o pracovní poměr na celý nebo 
částečný úvazek s pružnou pracovní dobou, vhodný i pro 
matky s malými dětmi. Požadujeme samostatnost v rozhodování, 
velmi dobré ovládání počítače, velmi dobré stylistické 
i organizační schopnosti. Přihlášky je možno podávat na obecním 
úřadě do pátku 21. října 2011 písemně nebo e-mailem. Bližší 
informace podá starosta obce.

Požadujeme 
řidičský průkaz skupiny T, praxi, dobré technické schopnosti, 
samostatnost v rozhodování při práci v obci. Přihlášky je možno 
podávat na obecním úřadě do pátku 21. října 2011 písemně nebo e-
mailem. Bližší informace podá starosta obce.

Hynek Kašpar je klidný člověk. Skutečně rozčíleného jsem ho 
zatím viděl jen jednou: to když ke mně přišel do kanceláře, 
ukazoval mi poslední číslo Ozvěn s rozpočtem obce a říkal, co se 
stalo: Krátce předtím za ním přišlo pár lidí, ukazovali v rozpočtu 
na částku 400 000 korun na SKC, říkali, jak to, že od nich ještě vů-
bec nějaké peníze vybírá, a že oni za tělocvičnu nebudou platit, 
když na SKC už tolik platí obec.

Takže na vysvětlenou: Sportovně-kulturní centrum je příspěv-
ková organizace. Obvyklé je, že obce a města těmto kulturním a 
sportovním organizacím přispívají, protože ty se starají o volný čas 
jejich občanů a jejich činnost nemůže být výdělečná - kdyby si na 
sebe měly vydělat, muselo by vstupné na všechno být nejmíň 
dvojnásobné. 

Naše obec neplatí SKC žádný finanční přispěvek, ale přispívá 
SKC dvěma způsoby. Za prvé, platíme faktury za práci manažera 
Hynka Kašpara. Hynek začínal s odměnou 12 000 Kč měsíčně, ale 
protože pod jeho vedením se SKC rychle rozvíjelo a práce při-
bývalo, přidali jsme mu, takže dnes mu  platíme 20 000 Kč mě-
síčně. Na druhé straně SKC odvádí obci 4 000 měsíčně, takže obec 
na něj reálně platí jen 16 000 Kč. Kromě daní z toho Hynek platí 
ještě i sociální a zdravotní pojištění. Myslí si snad někdo, že řízení 
SKC (včetně fyzické práce, kterou tam Hynek dělá) za ty peníze je 
nějaké "koryto"? Já si to nemyslím. 

Druhý "příspěvek" obce do SKC je úhrada nákladů na elek-
trickou energii, tj. na světlo a topení. Samozřejmě to bychom muse-
li platit tak jako tak. V r. 2010 byly náklady na elektřinu 161 000 
Kč; pro srovnání, v r. 2008, před přestavbu, byly 298 000 Kč, a to 
byl provoz v Obecním domě podstatně menší. 

Takže ta částka 400 000 Kč v rozpočtu na letošní rok, je na 
manažera a na elektřinu, ale 48 000 Kč z ní dostaneme zase zpátky 
od SKC. 

Co SKC přináší? Především provádí úklid a údržbu všech 
prostor Obecního domu, což bychom stejně museli platit. Za druhé 
dělá desítky akcí a kurzů, takže naši občané nemusí nikam daleko 
jezdit a dokonce se naše obec stává "sportovně-kulturním" centrem 
celého blízkého regionu. Naše spolky platí za své akce v SKC do-
tované ceny stanovené zastupitelstvem, které ani nepokryjí nákla-
dy.  

A kromě toho všeho, SKC bylo zatím každý rok "v plusu" a 
z těchto ušetřených peněz investuje do budovy a vybavení Obecní-
ho domu. Teď například přestavbou galerie nad sálem na místo pro 
rodiče s dětmi, kde je možné si sníst dort a vypít kávu, popovídat 
si s jinými maminkami apod. Opět musíme říct: kdyby to SKC ne-
dělalo, musela by takovou přestavbu (včetně elektroinstalace, 
vodovodu a kanalizace) dělat za vlastní peníze obec. Nebo by to 
nechala být a galerie by zůstala posledním místem, které by se od 
roku 1989 neupravilo.

Jsem velmi rád, že SKC v naší obci vzniklo, to je velká zásluha 
Bohunky Řešátkové, a že se dnes dál velmi slibně rozvíjí, to je 
velká zásluha Hynka Kašpara. Myslím, že nám to jiné obce můžou 
jen závidět.



Mám na mysli školu. Vůbec si nejsem jistá, že pro všechny 
školáky je to ten nejšťastnější den. Alespoň to tak  na zahájení 
zprvu vypadalo. Ani paní učitelka Vráťa Vomáčková svým 
nadšeným a optimistickým výkonem nedokázala nakazit 
zrekreované  školáky. Na otázku, kdo se do školy těšil, se zvedly 
ruce prvňáčků, ale u těch starších se zvedla ruka jen jedna, a ještě si 
vůbec nejsem jistá, že to nebylo myšleno jako vtip. I přes 
deklarovaný nezájem však bylo vidět, že se všichni opět rádi vidí a 
mají si co říci.

Následoval projev ředitele školy Karla  Blažka, který představil 
stávající i nové učitele a lákal děti i na provedené úpravy ve škole, 
které všem jistě zpříjemní pobyt. Do školy nově přicházejí učitelka a chystá se to řádně oslavit. Mým úkolem je napsat něco o minu-

lých časech.
Začátky školy opravdu nepamatuji, omlouvám se, ale vypo-

mohla jsem si kronikami. Jako první je Pamětní kniha Jana Bar-
táka, starosty a zemského poslance z Kališť, který píše: „Budova 
nynější vystavena r. 1836, roku 1884 zřízena třída třetí a zavedeno 
vyučování ručním pracím, též r. 1902 zřízena pokračovací škola 
průmyslová.“ 

Pan farář Robert Brousil pak v knížce Ondřejov v Posázaví  po-
znamenává: „Všude, kde byl kostel farní, bývala jakási škola, kde 
nadané děti učil čísti, psáti a počítati buď kněz sám anebo od něho 
vyučený učitel, který byl v první řadě kostelním zpěvákem a zvo-
níkem. Učitel dostával od žáků týdně sobotáles, od záduší a od ob-
ce pole a příspěvek v penězích, něco připlácela vrchnost, k tomu 
různé dárky v potravinách o koledě a jindy.“ 

Markéta Tlamichová a vychovatelka Soňa Verknerová. Dana 
Novotná pak přechází z družiny do školy především jako 
angličtinářka. Moc asi nepotěšila zpráva, že se bude muset vstávat 
dříve, protože vyučování bude začínat již  v 7.50, aby byla lepší 
návaznost na příjezdy a odjezdy autobusů. Atmosféru výrazně 
pozvedlo velmi pěkné vystoupení opravdu šikovného stepaře 
Marka Chytry.

Nejvíce se  však tváře rozjasnily při představování prvňáků, 
které jako obvykle měli pod dohledem deváťáci. Noví žáčci 
statečně nastupovali na pódium, jeden byl dokonce donesen, 
protože se mu přes prázdniny nestačila zahojit pochroumaná noha. 
Letos se urodili, napočítala jsem jich 20. Svých žáčků se ujala 
paní učitelka Jana Potměšilová, která si je hned vyzkoušela ze 
čtení písmenek a opravdu všichni byli úspěšní.

Celá akce probíhala za hojné účasti rodinných příslušníků, kteří 
se na své ratolesti a jejich učitele do obecního domu přišli podívat.

Vím, že učitelé v čele s ředitelem školy udělali opravdu 
všechno, aby mohli být žáci spokojeni, a tak přejeme všem co 
nejúspěšnější školní rok.

Škamna je nejen označení pro školní lavici, ale také název ob-
čanského sdružení, které bylo založeno proto, aby mohlo pomáhat 
ZŠ Ondřejov v pořádání a financování některých jejich mimo-
školních aktivit. 

Svou činnost začalo toto sdružení v roce 2008 podzimním baza-
rem v SKC Ondřejov. Tento pokus se však nesetkal s výrazným 
úspěchem. 

Naproti tomu Vánoční prodejní výstava, pořádaná rok poté, by-
la kladně hodnocena účastníky i návštěvníky výstavy. 

V roce 2011 byl za pomoci sdružení Škamna a žáků deváté tří-
dy uspořádán školní ples. Jak říkají pamětníci, byl to vůbec první 
školní ples v naší obci; a podle ohlasů se velmi vydařil.. 

Další činností sdružení je financování a spolufinancování ak-
tivit ZŠ a MŠ bratří Fričů Ondřejov. 

Přesný a úplný přehled hospo-
daření a finančních příspěvků, spolu 
se základními dokumenty našeho 
sdružení si můžete prohlédnout na in-
ternetových stránkách školy
(www.zsondrejov.cz). 

Abychom takovou službu mohli nabídnout, již déle než rok 
školíme a připravujeme ty nejlepší z nás pro poskytování první 
pomoci. Zúčastňujeme se výcvikových kempů a nejrůznějších 
školení. Podařilo se nám získat grant z nadace T-Mobile a díky 
tomuto grantu jsme také pořídili nutné vybavení a hlavně rychlý 
zásahový automobil v sanitním provedení RZP.

Naším cílem je spojit zdravotnickou první pomoc s hasičskou a 
záchranářskou činností. To v praxi znamená, že občan nepozná, 
zda-li přijeli hasiči nebo zdravotníci. My jsme připraveni 
poskytnout našim občanům pomoc od zdravotnické, přes požární, 
až po náročné technické zásahy a to vše velmi rychle, protože 
působíme přímo v místě, kde právě vy, naši občané, žijete.

Průměrná doba potřebná pro výjezd naší jednotky je 5 minut, dá 
se tedy říci, že u Vás dokážeme být do 10 minut od doby, kdy nám 
bude mimořádná událost nahlášena.

Výhodou je, že kromě nových tváří z řad ženské části našeho 
sboru tvoří tým zdravotníků také velitelé a někteří členové 
hasičské jednotky obce. Tím je téměř dokonale propojena hasičská 
i zdravotnická činnost u zásahu.

První výjezd k události má naše „sanitka“ úspěšně za sebou.
V neděli 4. září vyjížděli naši zdravotníci podpořit hasičské 

družstvo k cvičnému poplachu na likvidaci dopravní nehody tří 
osobních automobilů do Poddubí. Zdravotníci zde vynikali díky 
svým znalostem v oblasti první pomoci a výborně tak doplňovali 
zasahující hasiče. Ti se mohli více věnovat své práci, provedli 
zásah rychleji a efektivněji, protože péči o raněné osoby převzali 
kolegové zdravotníci.

Přejeme Vám, abyste se s našimi zdravotníky nemuseli potkat 
u ostré akce, ale věřte, že Vám dokážeme včas, rychle a účinně 
pomoci.

Ve svém volném čase se vzděláváme a cvičíme, abychom byli 
připraveni - připraveni pro VÁS.



Tolik vzpomínky  ke školní budově, z učitelů té doby  jsou 
vzpomínáni Tomáš Kos před rokem 1848,  dále řídící J. Pešek a 
A. Vomáčka. Dodávám, že od té doby se hmotná situace učitelů 
přece jen o maličko zlepšila.

K původní škole napsal kronikář gen. Vejmelka toto: „Stará 
školní budova byla roubená, krytá došky, o dvou místnostech, 
z nichž jedna byla třída, druhá byt učitele. Zprohýbaný strop visel 
dětem téměř nad hlavou. Podlaha byla z udusané hlíny. Domek 
stál na místě, kde je nyní dům čp. 5 - proti kostelu.“ I tady je vidět 
pokrok. 

Já sama jsem už pamětnicí oslav 120. výročí založení školy, kde 
jsem tehdy byla coby školačka. Na snímku z oslav jsem vedle ředi-
tele školy s Mílou Řezbou, se kterým jsme znovu působili, ten-
tokrát jako učitelé a organizátoři, při oslavách 150. výročí. 

Oslava konaná až 26. května 1957 byla akce vskutku velkolepá. 
Ředitelem byl tehdy Oldřich Novák, spolupořadatelem SRPŠ 
(sdružení rodičů a přátel školy) s předsedkyní M. Šaldovou, MNV 
a většina spolků obce. Pozváni byli všichni bývalí učitelé a žáci. 
Do příprav byl zapojen celý Ondřejov a Kaliště. 

Zajímavá je zmínka v kronice, že baráčníci sebrali pro přípravu 
společného oběda 490 vajec, hrubé mouky 35 kg, hladké 19 kg, 
cukru 4,20 kg, 7 l zavařeniny, 0,5 kg slaniny, 0,5 kg másla, 0,5 kg 
sádla, 1,5 kg škvarků, 1,5 l smetany a 880 Kčs. K tomu přibyly 

Kdybychom hledali něco společného pro Základní školu v On-
dřejově a Astronomický ústav AV ČR, tak kromě toho, že obě tyto 
instituce sídlí v Ondřejově, můžeme ještě zmínit to, že obě jsou 
starší než sto let a obě spojuje jméno bratří Fričů. 

Základní škola v Ondřejově nese jméno bratří Fričů, jejichž ideu 
vybudovat hvězdárnu nepřervalo ani náhlé úmrtí Jana Friče, a 
Josef Frič hvězdárnu nakonec za pomoci dalších skutečně vybu-
doval. A kdo ví, možná teď chodí do školy žačka nebo žák, kteří se 
v budoucnu stanou vědci nebo techniky a budou se podílet na 
dalším rozvoji observatoře v Ondřejově. Ostatně na observatoři 
probíhá Astronomický kroužek pro žáky školy, a to je k tomu 
dobrá cesta. Astronomický ústav AV ČR připravil v rámci připo-
menutí 175. výročí ondřejovské školy tento program (vše zdarma):

Od 11:00 do 13:00 pozorování Slunce (slunečních skvrn) dale-
kohledem před školou. V případě zatažené oblohy se podíváme na 
okolní pozemské objekty. 

Od 19:30 pozorování noční oblohy v Západní kopuli historické 
hvězdárny. Pouze za jasného počasí.

peněžní příspěvky bývalých žáků a výnos z prodeje pohlednic a od-
znaků. 

K oslavě se sjelo 320 bývalých žáků a 21 učitelek a učitelů. Se 
zájmem si prohlíželi fotografie z historie školy a výstavky žá-
kovských prací, které byly ve všech třídách i po chodbách. 
Program byl velice pestrý, zařazena byla i prohlídka hvězdárny ve-
dená ředitelem V. Guthem. I přes chladné počasí probíhaly oslavy 
až do pozdního večera a celá akce se setkala s velmi dobrým ohla-
sem. Ještě bych chtěla upozornit, že na druhé fotografii z roku 
1951 je jasně vidět, že ondřejovská škola tehdy byla školou střední.

Na přípravě oslav v roce 1986 jsem se už jako učitelka osobně 
podílela, a tak dobře vím, kolik práce to obnáší. Mohu vyjmenovat 
i tehdejší učitelský sbor. Ředitelem byl Pavel Senft, jeho zástup-
kyní I. Kadavá. Ve sboru učitelky E. Jelenová, H. Sehnalová (ta už 
učila v Ondřejově i při oslavě předchozího výročí), J. Páleníková, 
N. Brabcová, J. Zemanová (Kozáková), E. Beránková, M. Senf-
tová, M. Pecová a dva muži: již zmiňovaný M. Řezba a Petr 
Franěk. K tomu družinářka Z. Andělová. Ani jednoho z nich už 
nyní na škole nenajdete. 

V této sestavě, za pomoci zástupců obce (předsedou MNV byl 
tehdy F. Dvořák), byla připravena důstojná akce. Ve škole byly 
opět výstavky fotografií, dokumentů a žákovských prací. Před-
stavil se i balet sester Šiklových, loutkové divadlo, stanice mla-
dých přírodovědců nebo pionýrský tábor v Kletečné.
V programovém pásmu velice zaujal působivý rozhovor vedený 
M. Řezbou s nejstarším bývalým žákem školy V. Kratochvílem, 
kterému bylo devadesát jedna let a s nejmladším žákem školy J. 
Kalašem. Počasí nám přálo, tak těžiště akce bylo před školou. Na 
sokolovně předvedl své vystoupení balet a paní učitelka Beránková 
se pochlubila dramatizací „Stará a nová škola“, kterou báječně při-
pravila za pomoci učebnic po řídícím J. Peškovi. Pro velký úspěch 
se představení dokonce v odpoledních hodinách muselo opakovat.

Oběd pro hosty připravovala Fanynka Kubizňáková a zabijač-
kové hody bezvadně zvládl V. Švanda. K tomu všemu vyhrávala 
Hruškova kapela. I po létech si myslím, že oslava výročí se nám 
tenkrát také povedla a přeji současnému vedení školy, aby letošní 
oslavy byly pokud možno ještě lepší a příští generace si mohly po-
číst v kronice, jaké to tenkrát v roce 2011 bylo báječné.



Kdo se v sobotu 17. září po obědě pohyboval po ondřejovském 
náměstí, byl překvapen zajímavým děním. Od obecního domu přes 
náměstí okolo kostela k památníku padlých ve světových válkách 
procházel velice zajímavý průvod. Ondřejovští Baráčníci se svými 
hosty z Vlasákovy i sousedních baráčnických žup předvedli své 
kroje a prapory. V průvodu byli Bráčníci z Uhříněvsi, Hrnčíř, 
Říčan, Senohrab, Hrusic, Zvánovic, Lázní Toušeň, Vranova, 
Sázavy, Hvězdonic i Mirošovic. V čele průvodu vyhrávala 
Vranovanka, za ní pochodovali vlajkonoši s památnými bohatě 
vyšívanými prapory, které už samy o sobě byly nádhernou 
podívanou. V průvodu jste si mohli prohlédnout krojovanou 
drobotinu připravenou na tancování české besedy. Průvod pak 
uzavíraly tetičky a sousedé jak v českých krojích, tak 
v baráčnických svérázech. U památníku položili věnec s prostým 
nápisem „Na památku padlým za svobodu“. Místorychtář J. Králík 
přednesl krátký projev. 

Za zvuku bubnu se pak všichni odebrali do nazdobeného sálu, 
kde proběhlo slavnostní zasedání. Bohužel pěkná výstavka starých 
baráčnických fotografií byla za obsazenými stoly prakticky 
nedostupná. Každý si ji ale může prohlédnout ve vestibulu 
zdravotního střediska.

Velmi působivá byla přehlídka praporů na sále a jejich 
vyvěšení s galerie, kde 10 krásných praporů zůstalo vyvěšeno po 
celou dobu oslavy. Každá baráčnická obec předvedla svůj prapor. 
Nejstarší pochází z roku 1926, Ondřejov má dokonce prapory dva. 
Druhý si zakoupil v roce 1992 po zaniklém spolku z Báště a svůj 
starý, velmi cenný, stříbrem vyšívaný prapor z roku 1936 už 
používá jen při mimořádných příležitostech. 

V programu pak vystoupily školní děti s pásmem básniček a 
písniček, tři kolony malých i odrostlejších tanečníků české besedy, 
Radim a Jakub Padevětovi a Jan Chytra (všechno rychtářovi 
vnuci) v sólovém vystoupení na violu s klávesami a saxofon. Pak 
mezi zajímavými i veselými projevy rychtáře a hostů byli 
vyznamenáni zasloužilí členové M Bartošková (ta se už pro 
vysoký věk a nemoc nemohla dostavit), M. Kyclerová a rychtář L. 
Padevět, který na svém postu působí už 30 let. 

Hosté z I. župy polabských Baráčníků darovali ondřejovským 
stuhu na "právo" a Baráčníci ze Struhařova zase přivezli stuhu na 
prapor. Na pořadu byla ještě ukázka standardních tanců 
v provedení Jana Chytry s partnerkou Ivanou, pak volná zábava. 
Té jsem se už neúčastnila, ale z doslechu vím, že byla velmi 
intenzivní, všichni hosté malý ondřejovský spolek chválili za 
přípravu a provedení tak velké slávy. Velice pěkné byly třeba už 
pozvánky s grafikou K. Brady i vstupenky z dílny Žďárská-
Padevět. Všichni se shodli na tom, že pohoštění i průběh oslavy 
byly bez chyby. Až večer se rozcházeli s přáním, aby se co 
nejčastěji a co nejdéle při skutečně přátelských sezeních ve zdraví 
setkávali.

V uplynulé sezóně fotbalový oddíl reprezentovala v mi-
strovských soutěžích tři mužstva. Tým mužů se umístil na osmém 
místě ve III. třídě se ziskem 35 bodů což byl po velmi špatném 
vstupu do soutěže vcelku solidní výsledek. 

Dorostenecký tým obsadil v okresním přeboru sedmou příčku 
se ziskem 49 bodů. Není to pro naše mužstvo špatný výsledek, ale 
nebýt několika zbytečných bodových ztrát mohl tento tým pomýš-
let i na medailové umístění.

Přípravka ve své soutěži obsadila desáté místo se ziskem 13 bo-
dů. V této kategorii však umístění ani počet získaných bodů není 
tím nejdůležitějším. Podstatné je, že se daří ke sportu přivést stále 
více dětí a je radost pozorovat jak je sportování opravdu  baví. Za 
spoustu času stráveného s našimi nejmladšími hráči a nekonečnou 
trpělivost si zaslouží veliké poděkování trenéři Pavel Faigl a 
Zdeněk Štádler.

Do soutěžního ročníku 2011/2012 jsme přihlásili čtyři týmy. 
Vzhledem k tomu, že postupně z věkových důvodů končí v do-
rosteneckém týmu stále více hráčů, založili jsme „B tým“ mužů, 
který bude hrát IV.třídu. Dále byly již standardně přihlášeny týmy 
mužů A (III. tř.), dorostenců (OP) a přípravky (OP). 

Všechny příznivce sportu zveme na naše další fotbalová utkání. 
V areálu hřiště Vás čeká příjemné prostředí, pro nejmladší ná-
vštěvníky je připraveno dětské hřiště a samozřejmostí je restaura-
ce otevřená při utkáních všech týmů. 

Níže jsou uvedeny dosavadní výsledky našich týmů v podzimní 
sezóně a termíny zbývajících domácích zápasů. Podrobnější infor-
mace o činnosti fotbalového oddílu najdete na našich interne-
tových stránkách: www.fotbal-ondrejov.cz. 

Od 11:00 do 14:00 pozorování Slunce (slunečních skvrn) dale-
kohledem před školou.

V případě zatažené oblohy se podíváme na okolní pozemské ob-
jekty. V tomto čase Astronomický ústav AV ČR předvede také ve 
škole svoji „dílnu“.

Od 16:00 prohlídka observatoře Astronomického ústavu AV ČR 
(Muzeum V. Šafaříka, historické kopule, dvoumetrový daleko-
hled). 

Ondřejov -  Sluštice 3:1
Ondřejov -  Březí 2:3
Louňovice B -  Ondřejov 1:1
Ondřejov -  Kamenice 1:4

So  01. 10. 16:00 Ondřejov – Kostelec B
So  15. 10. 15:30 Ondřejov – Struhařov
So  29. 10. 14:30 Ondřejov – Mirošovice
So  12. 11. 14:00 Ondřejov – Strančice

Ondřejov B -  Mnichovice B 2:1
V. Popovice B -  Ondřejov B 4:4
Ondřejov B -  Čestlice 2:0
Mukařov B -  Ondřejov B 5:2
Ondřejov B –  Doubravčice 1:2



Věra Nováková, Třemblat
Miroslava Sloupová, Ondřejov
Karel Vellinger, Třemblat

Karolína Mádrová, Třemblat

Děkuji za dárek a milé přání k mým narozeninám 
Obecnímu úřadu, paní Švandové a paní Klokočníkové. 
Vám všem také přeji hodně zdraví a úspěchu. 

Děkuji srdečně Obecnímu úřadu za přání k mým 
narozeninám a dárek a svým milým sousedkám Grétě 
Novotné a Jitce Staňkové za jeho předání a společně 
strávené hezké odpoledne. 

Děkuji obecnímu úřadu za milé přání a dárek 
k mým 88. narozeninám, který mi předaly paní 
Klokočníková a paní Švandová. Děkuji spolku 
Baráčníků za milé přání a dárky a květiny k mým 
narozeninám, které mi předaly tetičky Marie Kyclerová 
a Marie Křečková a soused Padevět.

Děkuji obecnímu úřadu a paní Švandové a paní 
Klokočníkové za předání dárku a blahopřání 
k narozeninám.

Václav Bumba Ondřejov 86 let 
Jaroslav Rajchl Ondřejov 80 let 
Marie Kratochvílová Ondřejov 85 let 
Alena Tlamichová Ondřejov 81 let 
Marie Zámyslická Ondřejov 87 let 
Marie Bartošková Ondřejov 88 let 
Blažena Topolová Ondřejov 84 let 
František Janoušek Ondřejov 84 let 
Ivana Klokočníková Ondřejov 80 let 
Vladimír Znamenáček Ondřejov 75 let

Tenisový oddíl TJ SOKOL Ondřejov má již dlouholetou tradici. 
Zájem o členství v tomto oddíle a o tento krásný sport, ve kterém 
není nikdy dopředu rozhodnuto o vítězi až do posledního míče, 
každým rokem roste. Vzhledem k tomu, že se naše členská 
základna rozrostla, zvýšila se účast hráčů i kvalita odehraných 
zápasů na našich již tradičních turnajích.

Prvním z těchto turnajů byl turnaj ve čtyřhrách, tzv. 
Ondřejovský kanár, konaný začátkem prázdnin. Zúčastnilo se ho 
deset dvojic. Po celodenním maratonu nakonec zaslouženě zvítězil 
pár Daniel Mašek a Miroslav Vilhelm z Ondřejova. I přesto bych 
rád vyzdvihl sportovní výkony zakládajícího člena oddílu Jiřího 
Rečka st., který se svou bojovností a vůlí po vítězství probojoval 
až do finále. Uznejte, že v 69 letech je to obdivuhodný výkon!

Ondrcup – turnaj ve dvouhrách - se konal začátkem září. Do 
tohoto turnaje se přihlásilo 16 hráčů, včetně dvou žen. Lucie 
Vilhelmová a Anna Rečková svými výkony překvapily i své 
mužské soupeře. Vítězem se stal Radek Novotný z Říčan, který si 
odnesl putovní pohár. O ten se příští rok, jak doufám, znovu 
utkáme.

Rád bych touto cestou poděkoval pořadatelům jednotlivých 
turnajů Jiřímu Kroupovi a Jakubovi Millerovi za kvalitní 
organizaci.

Letošní tenisová sezóna již pomalu končí a já si mohu jen přát, 
abychom se v tak hojném počtu a ve zdraví příští rok na 
tenisových dvorcích opět sešli.




